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Pred tremi leti si je ministrstvo za kulturo
omislilo novi razpis za dodeljevanje
sredstev za promocijo slovenske kulture
v tujini in z njim povzročilo precejšnjo
zmedo tako na ministrstvu kot med iz-
vajalci. Slednji so se do tedaj in se tudi še
zdaj lahko za promocijo prijavljajo v ok-
viru programskega in projektnega raz-
pisa, ki ga vodi resorni oddelek. Nov
razpis pa je stvar resorja za mednarodno
sodelovanje, ki ima posebno ekspertno
komisijo, ki verjetno tudi ni na tekočem,
kaj izvajalci promocije uresničujejo prek
drugih razpisov. Kakor koli, vseeno je
obstajalo upanje, da bo nova možnost
pripomogla k večji prepoznavnosti slo-
venske književnosti v svetu. Po zbranih
dejstvih pa o tem krepko dvomim. Na
razpisu za promocijo leta 2006 je ko-
misija desetim projektom odobrila kar
107.425 evrov. Za leto kasneje je odobrila
deset projektov, in sicer v znesku 71.715
evrov. Po rezultatih, ki so prišli na dan ta
mesec, pa je komisija za leto 2008 odo-
brila samo osem projektov, in to v višini
le 48.510 evrov. Kaj je razlog, da se je
znesek v treh letih zmanjšal za več kot
polovico? In kako je mogoče, da je prišlo
do občutnega padca ravno v letu, v ka-
terem naj bi se država najbolj promo-
virala? Ali pa je morda književnost tista,
ki jo velja raje držati doma, da ne bi bila
preveč zgovorna po Evropi, da ne bi bla-
tila države in sploh kazala temne luči?

Ne presenečajo pa samo finančni
zneski prve triletke omenjenega razpisa.
Preseneča (ali pa tudi ne) tudi razrez
sredstev. Za leto 2006 je deset projektov

izvedlo sedem različnih prijaviteljev,
prav tako je bilo sedem izvajalcev de-
setih projektov za leto 2007. Za leto 2008
pa se je število uspelih prijaviteljev straš-
no zmanjšalo, če malo poenostavim, so
uspeli samo trije, od katerih je Študent-
ska založba s partnerji pobrala natanko
78 odstotkov vseh sredstev. Domnevam,
da so se prijavitelji iz prejšnjih let počasi
utrudili zaradi precej neenakopravnega
obravnavanja in včasih povsem nelo-
gičnih odločitev ministrstva. Verjetno je
samo komisiji jasno, kako je lahko re-
cimo za leto 2006 odobrila predstavitev
na Finskem dvema izvajalcema, s tem,
da je Apokalipsi namenila pol manj sred-
stev kot Študentski založbi za precej po-
doben projekt. In kako naj si razlagam,
da je Centru za slovensko književnost za
leto 2008 za predstavitev prve antologije
slovenske poezije na Portugalskem na-
menila 3200 evrov, Študentski založbi za
turnejo na Portugalsko v letu 2007 (brez
konkretne knjižne izdaje) pa kar 11.500
evrov? Koga ne bi minila volja prijavljati
se na razpise, ki ne samo da kažejo po-
polno aroganco do slovenske književ-
nosti, ampak hkrati tudi izpričujejo
skrajno nesramen odnos do izvajalcev.
Namesto da bi spodbujali delovanje pri
promociji slovenske književnosti v tujini,
jo pravzaprav zavirajo, onemogočajo ali
celo kanalizirajo samo enim, da ne re-
čem enemu akterju. Morda bi bilo bolje,
da kar ukinejo razpis, saj jim očitno tudi
denarja vse bolj primanjkuje za tako ne-
pomembne stvari, kot je promocija slo-
venske književnosti v tujini.
 ����
������!�������� ���������������� �!

�����

	
�����	
���

��"�
������

�
vtorski tandem Nika Oblak in
Primož Novak po krajšem
premoru opozarja nase z

znova novim projektom, prvenstveno
predstavljenim javnosti v Galeriji
Alkatraz, ki nadaljuje in nekako
zaključuje letošnjo plodno razstavno
produkcijo. Dvojec mlajše generacije
je na umetnostnem prizorišču navzoč
od leta 2003, potem ko je z
najrazličnejšimi projekti prespraševal
meje percepcije sodobne umetnosti s
stališča povprečnega gledalca in
tematiziral dogajanja znotraj
spremenljivega umetnostnega
sistema, ki zaradi nerazvitosti
predvsem na vzhodni polobli nekdaj
ideološko razdeljenega sveta buri
mnoge duhove. Za predstavitev svojih
avtorskih zamisli uporablja
najrazličnejše izrazne medije, kjer
prednjačita video in fotografija, v
zadnjem času pa sta Oblakova in
Novak uspela uspešno realizirati
nekatere projekte v smeri tehnološko
naprednih možnosti umetniške
p ro d u k c i j e .

S projektom Saetchi Collection
prodirata naprej v strukturo
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ivljenje so nekakšni drobci,
utrinki, skice in podobe, ki nas
sestavljajo in potem ostajajo za

nami kot spomini na tisto, kar smo
bili. Zdaj, nekaj dni pred prvim
dnevom novega leta, ko bi naš Mirko
Bogataj napolnil šest desetletij in šest
let, potuje misel po tistem, kar je bil.

Najprej, da je bil tisto, kar je želel biti
že kot otrok. Igralec. In je bil. Na
Ptuju, kjer je bil tedaj njegov oče,
železničar, v službi, je kot petletni
deček prvič stopil na igralski oder kot
eden od sinov kralja na Betajnovi. Pri
desetih letih, ko se je s starši preselil v
Ljubljano, je nastopal v dramskih
krožkih na osnovni šoli in kasneje na
bežigrajski gimnaziji, bil je tudi v
radijski skupini. Po končani igralski
akademiji je s triindvajsetimi leti
postal svobodni umetnik in
naslednja desetletja delal v
gledališčih, na radiu, televiziji in pri
filmu.

Nikoli ni obžaloval, da je počel, kar
je počel, in ne samo enkrat je rekel,
da bi šel znova po isti poti, če bi
mogel. Na tej njegovi poti je nekoč
pripeljala mimo tudi, kot je leta
kasneje povedal v enem od
intervjujev, nekakšna zlata kočija, ki
pride morda le enkrat v življenju in
se nanjo usedeš ali pa ne.

To je bilo leta 1969, ko mu je režiser
Matjaž Klopčič ponudil vlogo v filmu
Sedmina z nemara najboljšo igralsko
zasedbo tistega časa v nekdanji
Jugoslaviji: Stane Sever, Milena
Dravić, Snežana Nikšić, Rade
Šerbedžija.

V knjigi Slovenske filmske zvezde je
okroglega četrt stoletja kasneje
filmski kritik zapisal, da si je režiser
Sedmine za fatalni balet Mirka
Bogataja, slovenskega Jamesa Deana,
vzel čas, čas, v katerem je Mirko
Bogataj preživel. Scena umiranja
ilegalca Popaja in Mirko sta prišla v
slovensko filmsko zgodovino in
ostajata v njej za vse večne čase.

Toda nadaljevanke in radijske igre,
televizijske oddaje in filmi, vodenje

radijskih oddaj ter vse drugo, kar je
Mirko počel v svoji profesionalni
karieri, ne pove vsega o njem. Ne
pove skoraj nič o tem nežnem fantu
in kasneje na trenutke malo
skrivnostno osamljenem možu, ki
smo ga imeli radi. Imeli smo ga radi
zaradi njegovega odprtega srca,
zaradi razgledanosti, zaradi dobrote
in tudi zato, ker je znal bolj kot
marsikdo prisluhniti tujim stiskam,
nemara zato, ker se je zavedal svojih.

Bolezni se ni pustil kar tako, bojeval
se je, čeprav je morda vedel, da ne
more zmagati. Vse do zadnjih
mesecev je prihajal med prijatelje,
pogosto z občudovanja vredno voljo
in nasmehi ter s torbico, v kateri so
bile vse sorte reči. Nekega dne, ko
smo se pogovarjali, kako je nekoč
pred sto petdesetimi leti po
Ljubljanici plula ladja, na kateri je
bil tudi cesar, je Mirko segel v svojo
torbico in ven potegnil malce
orumenelo razglednico, na kateri je
bila prav tista ladja s cesarjem!

Zdaj tega ne bo več, poslej nam
Mirko takih malih radosti ne bo
mogel dajati. Zdaj je čas, da se
vprašamo, ali smo mu vsa ta leta
lahko to, kar je dajal, nekako
povrnili ali vsaj poskusili povrniti, in
odgovor ni težak: ostajamo mu
dolžni. Hvala, dragi naš Mirko,
zbogom!
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umetnostnega sistema in njegovo
tržno komponento, ki jo dojemata z
veliko mero kritike in skepse.
Samostojna razstava tako prikazuje
odlično izvedene, čeprav očitne
ponaredke najbolj razvpitih in
precenjenih del omenjene londonske
zbirke, ki je zadnja leta postala
nekakšen usmerjevalec trendov v
svetu sodobne umetnosti. Damien
Hirst, Tracey Emin, nekdaj člana
prodorne skupine Young British
Artists, in Jeff Koons so trenutno ena
najbolj iskanih imen na trgu, katerih
dela dosegajo vrtoglave cene. Ker se
avtorja lotevata umetnostnega
sistema skozi prizmo celostne
globalne ekonomije, so imena
omenjenih zvezd minimalno
spremenjena, na standarden način
ponarejanja blagovnih znamk, in
tako opozarjajo na razmerje med
originalom in ponaredkom, ki je
ustvarjen povsem zvesto in
kakovostno. Priče smo procesnemu
projektu, ki kljub jasnim končnim
rezultatom v podobah fizičnih
umetniških del izkazuje pomembnost
poteka ustvarjanja, saj so izdelki
nastali izpod rok poceni bolgarske
delovne sile, avtorja pa sta poskrbela
zgolj za svoj podpis oziroma
umestitev blagovne znamke na

proizvod. Tako zgovorna inštalacija
Od zore do mraka namišljenega
Damiena Horsta, Novi Zanussi
Cyclonic Jeffryja Koonsta in razvpiti
projekt Vsi, s katerimi sem spala
1963–1995 Tracey Amine parodirajo
izjavo mecena Charlesa Saatchija, ki
pravi, da lahko umetnik kot zvezda
proda vse, česar se dotakne, in
nakazujejo zmožnost nemotenega
reproduciranja popularnih objektov,
podob, skratka umetniških del, ki v
kontekstu projekta Nike Oblak in
Primoža Novaka nimajo več nobene
tržne vrednosti.
Tako umetnika nadaljujeta svojo
ustvarjalno smer, ki sta jo deloma
začela s projektom Ceci n'est pas une
fontaine in nedavno izvedenim
robotom Smartistom v okviru
zadnjega Trienala U3 v Moderni
galeriji. Rekonstruiranje te vrste
morda res ni povsem svež pristop do
tovrstne tematike, vendar v sebi nosi
zanimiv vzgib in potencial, ki
pritegne vedoželjnega gledalca ter ga
potopi v svet občudovanja
najprestižnejših in najdražjih
umetniških del trenutnega časa,
hkrati pa odkriva banalnosti
umetnostnega trga, ki se izkazuje kot
zvesti modelček aktualne
neoliberalne globalne ekonomije.
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���� – Potem ko je bila pred 40
leti v Moderni galeriji postavljena pr-
va razstava neoavantgardnega giba-
nja/skupine OHO, so letos pripravili
obsežen katalog, posvečen dolgolet-
nemu delovanju skupine. Gre za po-
novno izdajo kataloga iz leta 1994, ki
pa ima v novi izdaji nekatere vse-
binske dodatke. Direktorica Moderne
galerije Zdenka Badovinac je ob tej
priložnosti poudarila pomen skupine
OHO za današnjo generacijo umet-
n i k ov.

»Prav današnja generacija sodob-
nih umetnikov vidi skupino OHO kot
svoje prave inspirativne predhodni-
ke, katerih poslanstvo tudi sami na-
daljujejo,« pravi Zdenka Badovinac.
Izrazila je zadovoljstvo nad tem, da je
ob izdaji kataloga eden od članov
skupine OHO Marko Pogačnik iz
svojega zasebnega arhiva Moderni
galeriji podaril umetniške izdelke
»ohojevcev«, ki so nastajali v obdobju
60. in 70. let. Najnovejše pridobitve
galerije so iz različnih umetniških
zvrsti, kot so risbe, vizualna poezija,
objekti, mavčni odlitki, reliefi, pro-
grami in načrti za konceptualne pro-
jekte, magnetofonski trakovi ter bo-
gato promocijsko gradivo, vabila, ka-
talogi in plakati. Zdenka Badovinac je
poudarila, da nov katalog ni le po-
natis kataloga iz leta 1994, saj kot
novost prinaša enega od zadnjih tek-
stov teoretika sodobne umetnosti
Igorja Zabela z naslovom Kratka zgo-
dovina gibanja OHO, katerega glavna
kvaliteta je, da je napisan z »novo
časovno distanco«. S tem se strinja
tudi urednik kataloga Igor Španjol, ki
meni, da je glavno vsebinsko dopol-
nilo kataloga poleg uvoda Marka Po-
gačnika prav Zabelova obsežna štu-
dija, ki je bila v izvirniku zapisana v
angleščini in je po njegovem mnenju

vsebinsko in stilsko dovršen prispe-
ve k .

Vizija gibanja oz. skupine OHO je
»drugačna možna civilizacija in pred-
vsem drugačen odnos do sveta«, je
razložil eden od članov skupine Mar-
ko Pogačnik. »Ko sem danes zagledal
katalog, sem doživel šok, saj je OHO
na katalogu namesto z dvema za-
pisan s štirimi kvadrati, kar je po-
polnoma antiohojevsko.« Pogačnik je
razložil, da se za besedo »OHO« skri-
va ideja, da bi se morali ljudje znati
čuditi in pustiti, da nas stvari »vržejo
iz ustaljenih miselnih predstav«. Priz-
nal je, da je bil prav to namen mnogih
njihovih projektov. »Produkcija knjig

z belimi listi, ki imajo le oštevilčene
strani, se je v osnovi porodila iz oho-
jevske inspiracije nad čudenjem in
želje vreči človeka in svet iz tira.«

Pogačnik je ob izdaji kataloga
spomnil na »element časa«. V istem
prostoru, kjer so včeraj predstavili
nov katalog, je bila namreč pred 40
leti pripravljena prva razstava sku-
pine OHO, za katero Pogačnik meni,
da še zmeraj ni realizirana. »Gre za
permanenten projekt, ki je nastal kot
neke vrste kolektivna vizija, ki smo jo
v tistem času skušali na določen na-
čin ozemljiti, spraviti v oblike, besede
in različne medije, še danes pa se
počutim na začetku in naš projekt še
naprej traja.«

� ����������������
�
��������!�������	�
��
��"�������������	������������	�!�
��#���!�����	����$%$"&��������������
�'
��(���"�������#����(���
!
��
�!������������������"����������#���!
������������
�!#�����#�(��������$%$&)
*�#�
+�����"�������(�����������
�	
!�#��
�#�#�������
���!��
!�����!
��,���&"���
������
���������������,�
�������(������
+�!��������!����	�����������
�

(������)�-��.
�
���.�����
�
����!������
�'
��(���"�/���������
!���,����0�
�
1�	������
���)

��
��

�
��

��
	�


�
�

��
��

��
	

�


